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A nagyaktivit§s¼ kutat§si programban ®rintett tele-

p¿l®sek k®pviselŖinek november 5-®n tartott t§j®-

koztat·t a Radioakt²v Hullad®kokat KezelŖ Kft., az 

idei ®vben negyedszer. A tal§lkoz· c®lja, hogy a 

polg§rmesterek naprak®szek legyenek a T§rsas§g 

tev®kenys®g®vel kapcsolatosan.  

ElsŖk®nt az NYMTIT telep¿l®sein nemr®giben le-

zajlott kºzv®lem®ny-kutat§s eredm®nyeirŖl kaptak 

k®pet a tagtelep¿l®sek elºlj§r·i, a felm®r®st meg-

rendelŖ RHK Kft., valamint a reprezentat²v felm®-

r®st k®sz²tŖ KUTATčPONT Kft. munkat§rsa ®rt®-

kel®se alapj§n.  

A Nyugat-Mecseki T§rsadalmi Inform§ci·s Elle-

nŖrz®si ®s Telep¿l®sfejleszt®si ¥nkorm§nyzati T§r-

sul§s t®rs®g®ben id®n hetedik alkalommal k®rdezt®k 

meg az itt lak·kat nukle§ris t®m§kkal, a geol·giai 

kutat§si programmal, a NYMTIT-tel, illetve az itt 

foly· munka lakoss§gi ®rt®kel®s®vel kapcsolatban. 

Mint az ®rt®kel®sbŖl kider¿lt, az ºsszk®p alapvetŖ-

en kedvezŖ, az eredm®nyek a legut·bbi 2015-ºs 

felm®r®shez k®pest sok szempontb·l javultak. Ez 

k¿lºnºsen igaz az NYMTIT ismerts®g®vel-

elismerts®g®vel kapcsolatosan.  

A t§j®koztat· folytat§s§ban dr. Kereki Ferenc, az 

RHK Kft. ¿gyvezetŖ igazgat·ja besz®lt az RHK 

Kft. feladatair·l, kiemelve a nyugat-mecseki kutat§-

si ter¿leten v®gzett munk§kat. 

Honti Gabriella, a T§rsas§g kommunik§ci·s vezetŖ-

je azt v§zolta, hogy milyen ¼jabb eszkºzºkkel, 

programokkal gazdag²tj§k majd a t§j®koztat· tev®-

kenys®get, hogy a lakoss§g min®l sz®lesebb kºrben, 

min®l r®szletesebb ismereteket kapjon a t®rs®gben 

zajl· munk§latokkal kapcsolatban.  

Folytat§s a 2. oldalon 

Negyed®ves t§j®koztat· a lakoss§g inform§l§s§ra 

A tartalomb·l: 
 

Folytat·dik a fºldtani kutat§s 2. o. 

M®g egyszer a kºzv®lem®ny-kutat§sr·l 3. o. 

A lakoss§gi elfogadotts§g k¿lfºldºn is fontos 4. o. 

Eg®szs®gnap KŖv§g·szŖlŖsºn 5. o. 

Kis kºzs®g nagy Falunapja 6. o. 

Sikerrel p§ly§zott Hetvehely is 7. o. 

Ism®t Bivalyok vet®lkedtek B¿kkºsdºn 8. o. 

Kov§cs GyƉzƉ , az NYMTIT elnºke 
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Folytat·dik a fºldtani kutat§s 
B¿kkºsd t®rs®g®ben lesz a kºvetkezŖ f¼r§s 

MielŖtt az ®rintett lakoss§g t§j®-

koztat§sa megkezdŖdºtt a hagyo-

m§nyos T§jol· Napon, a helyi 

sajt· k®pviselŖi is megismerhet-

t®k a Radioakt²v Hullad®kokat 

KezelŖ Kft. eddigi ®s jºvŖbeni 

tev®kenys®g®t a Nyugat-

Mecsekben. Dr. Kereki Ferenc, az 

RHK Kft. ¿gyvezetŖ igazgat·ja 

besz®lt az ¼js§g²r·knak az itt fo-

ly· munk§r·l. 

ĂĐgy gondolom, magas szinten 

integr§lva kell ®rt®kelni mindazt a 

nagy mennyis®gŤ ï  az egym§sra 

®p¿lŖ kutat§si f§zisok sor§n fo-

lyamatosan bŖv¿lŖ ï inform§ci·t, 

amely ahhoz sz¿ks®ges, hogy a 

helysz²n minŖs²t®se ut§n kiv§-

laszthassuk a c®lter¿letet, majd 

kialak²thassuk a felsz²n alatti ku-

tat·laborat·riumot, v®g¿l a t§ro-

l·t enged®lyeztess¿k.ò ï h¼zta al§ 

a T§rsas§g vezetŖje bevezetŖj®-

ben. 

Mint eml®keztetett r§, egys®gesen 

az az §ll§spontja mind a hazai, 

mind a k¿lfºldi szakembereknek, 

hogy a nagy aktivit§s¼ vagy hosz-

sz¼ ®lettartam¼ radioakt²v hulla-

d®k elhelyez®s®t egy megfelelŖ 

befogad· kŖzetben kialak²tott 

m®lys®gi geol·giai t§rol·ban le-

het biztons§gosan megoldani. En-

nek alapj§n az RHK Kft. tºbb 

f§zisb·l §ll· felsz²ni, majd felsz²n 

alatti kutat§si programot ind²tott, 

igazoland· a bodai agyagkŖ hosz-

sz¼ t§v¼ alkalmass§g§t. A jelenle-

gi f§zis feladata a kŖzet §ltal§nos 

jellemz®se, kiterjed®s®nek meg-

hat§roz§sa, valamint a biztons§gi 

®rt®kel®shez sz¿ks®ges fºldtani 

adatok ®s inform§ci·k ºsszegyŤj-

t®se. A terepi munk§k folyamatos 

r®sze a fºldtani-, v²zfºldtani ®s 

geomorfol·giai megfigyel®s (p®l-

d§ul v²zmintav®telek, laborat·riu-

mi v²zvizsg§latok v®gz®se), vala-

mint a kutat§si megfigyelŖrend-

szer ¿zemeltet®se.  

A t®rs®gben teh§t ®vtizedekre 

visszany¼l· kutat§s folyik. Az 

¿gyvezetŖ t§j®koztat§sa szerint 

eddig 609 vizsg§lati jelent®s gyŤlt 

ºssze, tizenºt szerkezetkutat· f¼-

r§s k®sz¿lt. Jelenleg ennek a ha-

talmas mennyis®gŤ meg§llap²t§s-

nak az ºsszegz®se zajlik, illetve 

ºsszehasonl²t§sa az utols· f¼r§s 

adataival. 

Az igazgat· arr·l is besz§molt, 

hogy ºsszesen 84 n®gyzetkilom®-

teres ter¿leten zajlottak/zajlanak a 

f¼r§sok, ezek eredm®nyei alapj§n 

elŖszºr 10 n®gyzetkilom®terre 

szŤk²tik a vizsg§land· ter¿letet a 

tov§bbi kutat§sokra, ezt kºvetŖen 

jelºlik majd ki azt az egy n®gy-

zetkilom®teres r®szt, ahol ®rde-

mes lesz egy fºldalatti kutat·b§-

zist nyitni. Dr. Kereki Ferenc 

megjegyezte azt is, hogy egy na-

gyon hossz¼ folyamatr·l van sz·. 

¥sszehasonl²t§sk®nt megeml²tet-

te, hogy p®ld§ul azokban az elsŖ-

sorban skandin§v orsz§gokban, 

ahol v§rhat·an 2025-ben ny²lnak 

meg ilyen l®tes²tm®nyek, m§r az 

1970-es ®vekben kezdŖdtek a 

vizsg§latok. 

Mint kºztudott, n§lunk a szakem-

berek az 1990-es ®vekben v§lasz-

tott§k ki a nyugat-mecseki t®rs®-

get a nagyaktivit§s¼ t§rol· lehet-

s®ges helysz²n®¿l, ®s a bodai 

agyagkŖrŖl a kutat§sok sor§n 

mostanra bebizonyosodott, hogy 

vil§gviszonylatban is ritka v²zz§-

r· tulajdons§gai, illetve nagy sta-

bilit§sa miatt alkalmas lehet a 

Paksi AtomerŖmŤ elhaszn§lt fŤtŖ-

elmeinek, illetve a Magyarorsz§-

gon keletkezett nagy aktivit§s¼ 

radioakt²v hullad®kok v®gleges, 

biztons§gos elhelyez®s®re. 

Kereki Ferenc, az RHK Kft. ¿gyvezetƉ 
igazgat·ja 

Folytat§s az 1. oldalr·l: 

Kov§cs GyŖzŖ, a Nyugat-Mecseki T§rsadalmi In-

form§ci·s EllenŖrz®si ®s Telep¿l®sfejleszt®si ¥n-

korm§nyzati T§rsul§s elnºke a t§j®koztat· ut§n la-

punknak azt hangs¼lyozta, milyen hatalmas utat tett 

meg ez a projekt, az RHK Kft. ®s az NYMTIT 

egy¿ttmŤkºd®se r®v®n. MegerŖs²tette, hogy a c®l 

tov§bbra is kºzºs, m®gpedig az, hogy a telep¿l®sek 

fejlŖdjenek, a nagyaktivit§s¼ program sikeres le-

gyen a lakoss§g elfogad§sa mellett, mikºzben az itt 

lak·k ®let®t is igyekeznek kºnnyebb® tenni. A 2018

-ºs ®vben is pozit²v visszacsatol§st jelentett a kºz-

v®lem®ny-kutat§s, mely megerŖs²t®st adott arr·l, 

hogy az itt ®lŖk tiszt§ban vannak a t§rsul§s ®s az 

RHK Kft munk§j§val, feladataival.  

A mintegy k®t·r§s tal§lkoz·n sok k®rd®s ®s felvet®s 

is elhangzott, a tov§bbi hat®kony egy¿ttmŤkºd®s 

elŖseg²t®s®re. 
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A T§jk®p elŖzŖ sz§m§ban olvas·ink 

megismerhett®k a t®rs®gben, szeptemberben 

lezajlott kºzv®lem®ny-kutat§s legfontosabb 

meg§llap²t§sait. Most, ²g®ret¿nk szerint, a felm®r®s 

sor§n felmer¿lt k®rd®seket vessz¿k sorra, §m a 

fºlvetet®sek nyom§n szeretn®nk n®h§ny t®m§t ¼jra 

kºrbe j§rni a Radioakt²v Hullad®kokat KezelŖ Kft. 

nyugat-mecseki nagyaktivit§s¼ kutat§saival 

kapcsolatosan.  

Mint olvashatt§k, ºrvendetesen nŖtt azok ar§nya az 

itt ®lŖk kºzºtt, akik tudj§k, hogy a paksi 

atomerŖmŤben radioakt²v hullad®k keletkezik, ®s 

hogy ezeket a sug§rz· anyagokat r®szben §tmeneti 

t§rol·kban, r®szben v®gleges t§rol·kban helyezik el. 

Ćm m®g mindig sokan nincsenek tiszt§ban azzal, 

hogy a radioakt²v hullad®kokat, legyenek azok 

atomerŖmŤvi, vagy int®zm®nyi (ipari, 

mezŖgazdas§gi, gy·gy§szati stb.) eredetŤek, tilos 

k¿lfºldre sz§ll²tani, a nemzetkºzi egyezm®nyek 

alapj§n minden orsz§gnak mag§nak kell 

gondoskodnia r·luk. Ez persze azt is jelenti, hogy a 

feladat elv®gz®s®vel foglalkoz· RHK Kft. 

mŤkºd®se nem f¿gg a paksi atomerŖmŤ 

¿zemel®s®tŖl. Ugyanis egyr®szt az eddig ott 

keletkezett hullad®kok, illetve az int®zm®nyi eredetŤ 

radioakt²v anyagok kezel®s®t, t§rol§s§t tov§bbra is 

v®geznie kell, m§sr®szt az atomerŖmŤ majdani 

leszerel®s®t is meg kell majd oldania.  

Megnyugtat· eredm®nye a felm®r®snek, hogy az itt 

®lŖk j·val tºbb mint h§romnegyede tudja: a Nyugat-

Mecsekben a paksi atomerŖmŤ ki®gett fŤtŖelemei 

sz§m§ra keresnek v®gleges t§rol· helyet. Ezzel 

kapcsolatban a helyiek tºbb mint fele v®lekedik 

¼gy, hogy meg lehet biztons§gosan szabadulni a 

nagy aktivit§s¼ radioakt²v hullad®kt·l, ®s enn®l is 

tºbben vannak azok, akik a fºld m®ly®n l®trehozott 

t§rol·kat tartj§k erre alkalmasnak. Ugyanakkor a 

t¼lnyom· tºbbs®g abban is egyet ®rt a 

szakemberekkel, hogy a feladat megold§s§t most 

kell kidolgozni, ®s nem szabad a gyerekinkre, 

unok§inkra hagyni. 

£s itt el is ®rkezt¿nk a v®lem®ny-felm®r®s sor§n 

fºltett k®rd®sekhez, amelyekbŖl az der¿lt ki, hogy a 

helyieket a nagyaktivit§s¼ kutat§sok r®szletei 

®rdeklik legink§bb. 

Mikor fognak befejezŖdni a geol·giai kutat§sok? ï 

®rdeklŖdtek tºbben. A rºvid v§lasz erre az, hogy 

v§rhat·an 2030-as ®vekben, illetve a felsz²n alatt 

m®g k®sŖbb.  

Hogy meg®rts®k, mi®rt ilyen sok§ra, 

eml®keztetn¿nk kell olvas·inkat arra: a 

nagyaktivit§s¼ hullad®kok ®s a ki®gett fŤtŖelemek 

v®gleges t§rol·j§t tºbb ezer ®vre kell meg®p²teni, 

hiszen ilyen hossz¼ idŖre van sz¿ks®g a sug§rz· 

anyagok leboml§s§hoz. čri§si feladat, hatalmas 

felelŖss®g, amire csak gondos elŖk®sz¿letek ut§n 

lehet v§llalkozni. M§r az hossz¼ idŖbe telik, hogy a 

megfelelŖ kŖzetet, a majdani t§rol· kºrnyezet®t, ki 

lehessen v§lasztani. Ez a tev®kenys®g tºbb ®vtizede 

kezdŖdºtt a Nyugat-Mecsekben. A legut·bbi 

vizsg§latok is az bizony²tott§k, hogy a bodai 

agyagkŖ kellŖen v²zz§r· ®s megfelelŖen stabil 
ahhoz, hogy a sug§rz· anyagokat ak§r ºnmag§ban, 

a tervezett mesters®ges g§trendszer n®lk¿l is, 

biztons§ggal izol§lja a kºrnyezet®tŖl.   

Ćm hogy itt val·ban megfelelŖ m·don 

elhelyezhetŖk lesznek majd a paksi atomerŖmŤ 

ki®gett fŤtŖelemei, azt minden k®ts®get kiz§r·an 

igazolni kell. Ez egy®bk®nt az itt ®lŖk elv§r§sa is, 

hiszen a felm®r®s sor§n a megk®rdezetteknek 

csaknem a k®tharmada nyilatkozott ¼gy, hogy 

elfogadn§ a t§rol·t, amennyiben a kutat§si 

eredm®nyek al§t§masztj§k a ter¿let alkalmass§g§t.   

ï MegtisztelŖ az a bizalom, ami a 

kºzv®lem®ny-kutat§s k®rd®seire ®rkezett 

v§laszokb·l sz§munkra kider¿l: az RHK Kft. 

szakemberei mellett a t§j®koztat§sban  a 

helyiek meg²t®l®se szerint kiemelt szerepe van 

a t§rsul§sunkat alkot· ºnkorm§nyzatoknak ï 

hangs¼lyozta a nyilv§noss§gra hozott adatok 

kapcs§n Kov§cs GyŖzŖ, az NYMTIT elnºke. 

ï Az, hogy az ºnkorm§nyzatoknak ilyen 

s¼lyuk van a hiteles t§j®koztat§sban, 

ugyanakkor arra is r§mutat, milyen nagy a 

felelŖss®g¿nk ebben az egy¿ttmŤkºd®sen 

alapul· munk§ban.  

A t§rsul§si elnºke azt is ºrvendetesnek tartja, 

hogy a kºzºss®g §ltal haszn§lt inform§ci·s 

eszkºzºk kºzºtt hiteless®g, elfogadotts§g ®s 

hat®konys§g szempontj§b·l is elŖkelŖ helyen 

szerepel a T§jk®p c²mŤ kiadv§ny. Ezt a 

kedvezŖ meg²t®l®st a jºvŖben is igyekszik 

majd kiakn§zni az inform§ci·k kºzvet²t®s®ben 

az NYMTIT. 

M®g egyszer a kºzv®lem®ny-kutat§sr·l 
F·kuszban a t®rs®gben ®lŖk k®rd®sei 
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Egy§ltal§n nem sz§m²t kºzkedvelt t®m§nak a radioakt²v 

hullad®kkezel®s a fiatalabb koroszt§lyok szem®ben, m®gis 

igyekezni kell valahogy izgalmass§ tenni sz§mukra, akik-

nek a jºvŖje is m¼lik rajta.  

Ez a gondolat idŖrŖl idŖre visszat®r a radioakt²v 

hullad®kelhelyez®s t§rsadalmi elfogadotts§g§val kapcsolatban. 

A t®m§r·l ®vente szerveznek nemzetkºzi munka®rtekezletet, 

amelyet id®n tizenkilencedik alkalommal, ez¼ttal Franciaor-

sz§gban rendeztek meg. A ôForum on Stakeholder 

Confidenceô (F·rum az ®rintettek bevon§s§r·l) program leg-

frissebb tapasztalatair·l Honti Gabriell§val, az RHK Kft. kom-

munik§ci·s vezetŖj®vel besz®lgett¿nk. 

ï  A Nemzetkºzi Energia ¦gynºks®g ®gisze alatt mŤkºdŖ 

f·rumot ¼gy kell elk®pzelni, mint egy tizenºt-h¼sz fŖs kerek-

asztal-besz®lget®st. Ezen elŖszºr minden orsz§g k®pviselŖje 

besz§mol n®h§ny percben arr·l, mi tºrt®nt n§luk az elm¼lt 

®vben a radioakt²v hullad®kkezel®s, illetve az ezzel kapcsola-

tos t§j®koztat§s ter®n. Nem kis b¿szkes®ggel mondhatom, 

hogy a k¿lfºldi koll®g§kat hallgatva, most is meg§llap²that-

tam: nem vagyunk rossz helyen ezen a ter¿leten. A besz§mo-

l·kat kºvetŖen azt§n az elŖre meghirdetett t®makºrºkrŖl fo-

lyik az eszmecsere, hol egy¿tt, hol kisebb csoportokban. Az 

idei kiemelt t®ma a tud§s-menedzsment volt, vagyis, hogy 

milyen ¼jfajta m·dokon, ¼j megkºzel²t®sekkel, ¼j eszkºzºkkel 

lehet a fiatalokat bevonni a kommunik§ci·ba. 

ï  Kik vettek r®szt ezen a tal§lkoz·n? 

ï A kiemelt t®m§ra tekintettel megh²v§st kapott egy belga 

tan§r, illetve egy sv§jci kommunik§ci·-szakos egyetemi hall-

gat· is, hogy a m§sik oldal, az ifj¼s§g n®zŖpontja is ®rv®nye-

s¿ljºn. Sz§momra egy®bk®nt ®pp az egyetemista l§nnyal val· 

besz®lget®sek, az Ŗ v®lem®nye jelentett®k a legizgalmasabb 

tapasztalatot. Nadja Fitz persze nem volt egy tipikus egyete-

mista, hiszen a radioaktivit§s kommunik§ci·j§val foglalkozik, 

ezt tanulja. De a k®rd®s-felvet®sei sok mindenben visszaiga-

zolt§k az ®n elk®pzel®seimet, ®s sok mindenben ¼j n®zŖpont-

okra mutattak r§. £rdekes volt p®ld§ul, amikor a nagyaktivit§-

s¼ kutat§sok kommunik§ci·j§nak neh®zs®geirŖl besz®lt - n§-

luk az orsz§guk kis m®ret®bŖl fakad·an az orsz§ghat§rok - 

m§s nemzetek ®rintetts®ge jelentenek kih²v§sokat. Persze, azt 

gondolom, Sv§jc egy®bk®nt is m§s lehet, hiszen amikor arr·l 

folyt a tan§cskoz§s, hogy milyen ¼j megkºzel²t®ssel, ¼j csator-

n§kon lehet utat tal§lni a radioakt²v hullad®k kommunik§ci·j§-

nak, Nadja azt fejtegette, hogy n§luk a nyomtatott napi sajt·n 

kereszt¿l ®rik el legink§bb az embereket. Ez ugyanis ingyenes 

ott, ®s mindenkihez eljut. Mi, tºbbiek, ink§bb abban gondol-

kodtunk, hogy a kºzºss®gi m®dia, az internet mik®ppen seg²t-

heti a t§j®koztat· tev®kenys®get. 

ï Eml²tette, hogy id®n sv®d szakemberek is eljºttek a tan§cs-

koz§sra. Volt ennek kºze ahhoz, hogy a sv®d Kºrnyezetv®del-

mi B²r·s§g tov§bbi vizsg§latokat ²rt elŖ a nagyaktivit§s¼ v®g-

leges t§rol· ®p²t®s®nek enged®lyez®s®hez? 

ï Szerintem ink§bb a t®m§k, a fiatalok bevon§s§val kapcsola-

tos, vagy a m§sik, a radioakt²v hullad®ksz§ll²t§ssal ºsszef¿ggŖ 

t§j®koztat§s k®rd®skºre ®rdekelhette Ŗket. Mert egy®bk®nt ¼gy 

l§ttam, nemigen voltak megrend¿lve att·l, hogy ¼jabb k®rd®-

sek megv§laszol§s§n kell dolgozniuk, mielŖtt a v®gleges l®te-

s²t®si enged®lyt megkapj§k. Egy ilyen tºbb sz§z ®vre sz·l· 

l®tes²tm®ny eset®ben m®g fontosabb a biztons§g k®rd®se, mint 

a radioakt²v hullad®kkezel®sben §ltal§ban. (A biztons§g 

egy®bk®nt ezen a nemzetkºzi f·rumon is mindig visszat®rŖ 

t®ma). ï   A biztons§g k®rd®se val·ban neuralgikus pont a 

nukle§ris ipar minden ter¿let®n. 

ï  Mint eml²tettem, ezen a f·rumon is minden alkalommal 

elŖker¿l, a hivatalos programban ®pp¼gy, mint a kºtetlen 

besz®lget®sekben. Ugyanis nemzetkºzi szinten is a nukle§ris 

iparban dolgoz· kommmunik§ci·s szakemberek sz§m§ra az 

egyik legnagyobb kih²v§st az jelenti, hogy a biztons§got idŖrŖl 

idŖre kommunik§ljuk. A laikusokat a legtºbb esetben az 

®rdekli, hogy egy l®tes²tm®ny biztons§gosan ¿zemel-e vagy 

sem. Ćm igaz§n ezt csak szakmai ®rvekkel, a biztons§gi ele-

mz®seken kereszt¿l lehet levezetni. A vonatkoz· elemz®sek/

®rt®kel®sek adatainak §tad§sa pedig sok esetben r®szletes, a 

meg®rt®st seg²tŖ szeml®letes magyar§zatokat ig®nyelnek. Te-

h§t meg kell tal§lni az egyens¼lyt, hogy ®rthetŖen, megnyug-

tat· m·don v§laszoljuk meg a k®rd®seket, h®tkºznapi nyelvre 

leford²tva, hitelesen, mikºzben a szakmais§got is megtartjuk. 

A m§sik nagy k®rd®s, hogy mik®nt lehet a tºbb sz§z ®vre 

sz·l· projektekkel kapcsolatban gener§ci·kon kereszt¿l 

megŖrizni a tud§st, hiszen majd az ¿k-¿kunok§inknak is tud-

niuk kell, mi ®s hogyan ker¿lt a fºld al§. Ez®rt is fontos, hogy 

a tud§smenedzsment ilyen nagy hangs¼lyt kapott az idei ta-

n§cskoz§son. 

A lakoss§gi elfogadotts§g k¿lfºldºn is fontos 
Egy franciaorsz§gi f·rumr·l Honti Gabriell§val 

Honti Gabriella, az RHK Kft. 
Kommunik§ci·s ¥n§ll· Oszt§ly vezetƉje 


